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QUESTION 

With regard to the government’s hiring policies: (a) is the government currently hiring for any 
positions wherein the successful applicant must be a member of a particular underrepresented 

group; (b) what are the particular positions for which the requirement in (a) has been implemented; 
(c) what are the underrepresented group or groups with which an applicant must identify in order to 
be eligible, broken down by each position; (d) what is the process for determining if an applicant has 
made a false claim in relation to the requirement in (a); and (e) what process does the government 

follow for determining which positions will be reserved for underrepresented groups? 
 

REPLY / RÉPONSE ORIGINAL TEXT TRANSLATION         
TEXTE ORIGINAL TRADUCTION 

The Response from the Public Service Commission of Canada (PSC) is as follows: 
 
(a) is the government currently hiring for any positions wherein the successful applicant must 

be a member of a particular underrepresented group;  

Yes – for more details, please see attached Annex. 
 
(b) what are the particular positions for which the requirement in (a) has been implemented;  

 
Please see attached Annex.  
 
(c) what are the underrepresented group or groups with which an applicant must identify in 

order to be eligible, broken down by each position;  

 
Please see attached Annex.  
 

(d) what is the process for determining if an applicant has made a false claim in relation to the 
requirement in (a); and  
 

Pursuant to section 69 of the Public Service Appointment Act, the PSC can examine concerns that an 

applicant submitted false information in the context of an internal or external appointment process. 
Specifically, in cases where there is an alleged false claim of indigenous status (in relation to the 
Affirmation of Aboriginal Affiliation Form – AAAF) the PSC has the authority to investigate if fraud has 
occurred in the appointment process. 

 
 
 
 

…/2 

X  



 
 

- 2 - 

The PSC will first examine the concerns raised to determine whether we have jurisdiction to 

investigate and whether the matter warrants an investigation. If the decision is to investigate, the 
investigator will collect the necessary information through various means, which can include 
interviews with persons concerned and written submissions. The investigator will then prepare an 
investigation report, which includes the analysis and conclusion on the balance of probabilities.  

 
In an alleged false claim of Aboriginal affiliation, it is important to note that the PSC will not validate 
the person’s Aboriginal affiliation, but will examine whether the person knowingly provided false 
information to gain an advantage in the appointment process. 
 
(e) what process does the government follow for determining which positions will be reserved 
for underrepresented groups? 
 

Deputy heads and their delegated hiring managers have broad discretion in determining when 
appointment processes and positions will be used to target hiring of underrepresented groups. More 
information on staffing options to increase representation of employment equity groups and support 
diversity and inclusion can be found at the following link: 

https://www.canada.ca/en/public-service-commission/services/appointment-framework/guides-tools-
appointment-framework/qa-staffing-options-support-ee-di-under-psac.html. 
 
 

https://www.canada.ca/en/public-service-commission/services/appointment-framework/guides-tools-appointment-framework/qa-staffing-options-support-ee-di-under-psac.html
https://www.canada.ca/en/public-service-commission/services/appointment-framework/guides-tools-appointment-framework/qa-staffing-options-support-ee-di-under-psac.html
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ministre des Affaires intergouvernementales 

  

 

                      Kevin Lamoureux 

 

 

 

PRINT NAME OF SIGNATORY                                                                                                                          
INSCRIRE LE NOM DU SIGNATAIRE 

 

 SIGNATURE 
 MINISTER OR PARLIAMENTARY SECRETARY 
 MINISTRE OU SECRÉTAIRE PARLEMENTAIRE 

QUESTION 

En ce qui concerne les politiques d’embauche du gouvernement : a) le gouvernement recrute-t-il 

actuellement pour tout poste où le candidat retenu doit être membre d’un groupe sous-représenté 
donné; b) quels sont les postes assujettis à l’exigence donnée en a); c) quels sont les groupes 
sous-représentés auxquels les candidats doivent appartenir pour être admissibles, ventilés par 
poste; d) quel est le processus employé pour déterminer si un candidat a fait une fausse déclaration 

quant à l’exigence donnée en a); e) quel est le processus suivi par le gouvernement pour 
déterminer quels postes seront réservés à des candidats appartenant aux groupes sous-
représentés? 

 

REPLY / RÉPONSE ORIGINAL TEXT TRANSLATION         
TEXTE ORIGINAL TRADUCTION 

La réponse de la Commission de la fonction publique du Canada (CFP) est le suivant : 
 
a) le gouvernement recrute-t-il actuellement pour tout poste où le candidat retenu doit être 

membre d’un groupe sous-représenté donné; 
 

Oui – pour plus de détails, veuillez voir l’annexe ci-jointe. 
 

b) quels sont les postes assujettis à l’exigence donnée en a); 
 

Veuillez voir l’annexe ci-jointe. 
 

c) quels sont les groupes sous-représentés auxquels les candidats doivent appartenir pour 
être admissibles, ventilés par poste; 
 

Veuillez voir l’annexe ci-jointe. 
 
d) quel est le processus employé pour déterminer si un candidat a fait une fausse déclaration 
quant à l’exigence donnée en a); 
 

En vertu de l'article 69 de la Loi sur l’emploi dans la fonction publique, la CFP peut examiner les 
préoccupations selon lesquelles un candidat a soumis de fausses informations dans le cadre d'un 
processus de nomination interne ou externe. Plus précisément, dans les cas où il y a une allégation 
de fausse déclaration d’affiliation autochtone (en relation avec le formulaire d'affirmation d'affiliation 

autochtone - FAAA), la CFP a le pouvoir d'enquêter pour déterminer s'il y a eu fraude dans le 
processus de nomination. 
  
 

 
…/2 

 X 
 



 
 

- 2 - 

 

La CFP examinera d'abord les préoccupations soulevées afin de déterminer si elle a la compétence 
pour enquêter et si l'affaire justifie une enquête. Si la décision d'enquêter est prise, l'enquêteur ou 
l'enquêteuse recueillera les renseignements nécessaires par divers moyens, notamment des 
entrevues avec les personnes concernées et des observations écrites. L'enquêteur préparera ensuite 

un rapport d'enquête, qui comprendra l'analyse et la conclusion sur la prépondérance des 
probabilités. 
 
Dans le cas d'une fausse allégation d'affiliation autochtone, il est important de noter que la CFP ne 

validera pas l'affiliation autochtone de la personne, mais examinera si la personne a sciemment fourni 
de faux renseignements pour obtenir un avantage dans le processus de nomination. 
 
e) quel est le processus suivi par le gouvernement pour déterminer quels postes seront 

réservés à des candidats appartenant aux groupes sous-représentés? 
 

Les administrateurs généraux et leurs gestionnaires d’embauche délégués ont un vaste pouvoir 
discrétionnaire pour décider quand les processus d’embauche et les postes seront utilisés pour cibler 

l’embauche de groupes sous-représentés. Pour plus d’information sur les options de dotation pour 
augmenter la représentation des groupes d’équité en emploi et appuyer la diversité et l’inclusion, 
veuillez consulter le lien suivant :  
https://www.canada.ca/fr/commission-fonction-publique/services/cadre-nomination/guides-outils/faq-

options-dotation-appuyer-eme-di-vertu-lefp.html. 
 

https://www.canada.ca/fr/commission-fonction-publique/services/cadre-nomination/guides-outils/faq-options-dotation-appuyer-eme-di-vertu-lefp.html
https://www.canada.ca/fr/commission-fonction-publique/services/cadre-nomination/guides-outils/faq-options-dotation-appuyer-eme-di-vertu-lefp.html
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